

DOI: 10.18572/1999-4826-2022-1-58-60

## Различные подходы в понимании природы профессиональной этики адвоката

**Толчеев Михаил Николаевич,**  
первый вице-президент Федеральной палаты адвокатов Российской Федерации  
mtt@bk.ru

Данная статья посвящена различным аспектам формирования осмысления профессиональной этики адвоката. В ней рассматриваются такие подходы, как натуралистический, идеалистический, детерминистский, или эволюционный. В статье делается вывод о том, что для профессиональной этики адвоката, как области достижения практических целей, представляется наиболее значимым изучение идей утилитаризма И. Бентама и Д. Милля.

**Ключевые слова:** адвокат, профессиональная этика адвоката, натуралистический, идеалистический, детерминистский, или эволюционный, подходы, утилитарный подход, практические правила.

### **Various Approaches towards the Understanding of the Nature of the Attorney's Professional Ethics**

**Mikhail N. Tolcheev**, First Vice-President of the Federal Chamber of Lawyers of the Russian Federation

This article is devoted to various aspects of the formation of an understanding of the professional ethics of a lawyer. It considers such approaches as naturalistic, idealistic, deterministic or evolutionary. The article concludes that the study of the ideas of utilitarianism by J. Bentham and D. Mill is the most significant for the professional ethics of a lawyer, as an area of achieving practical goals.

**Keywords:** lawyer, professional ethics of a lawyer, approaches in understanding naturalistic, idealistic, deterministic or evolutionary approach, utilitarian approach, practical rules.